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Acta de la reunió del Consell Consultiu de Pacients de Catalunya 

 

 

Lloc:  Servei Català de la Salut 

Dia: dimarts, 8 d’octubre de 2013 

Hora: de 17 a 19:30 hores 

 

Ordre del dia  

 

1. Aprovació de l’acta de la sessió anterior 

 

2. Presentació de la “Guia d’ús dels serveis sanitaris públics”  

 

3. La recerca biomèdica a Catalunya   

 

4. Valoració de la I Jornada del Consell Consultiu de Pacients de Catalunya.  

 

5. Precs i preguntes 

 

 

Hi assisteixen: 

Boi Ruiz i García, president 

Albert Jovell i Fernández, vicepresident 

Roser Vallès i Navarro, secretària 

 

 

 

Vocals: 

Carmen Aleix i Ferrer 

Josep Mª Argimon i Pallàs 

Josep Mª Busquets i Font 

Antoni Cumeras i Costa 

Elena de Santiago 

Sergi Estanyol i Duocastella 

Anna Forcada i Arcarons 

Carles Guinovart i Centelles 

Pilar Magrinyà i Rull 

Rosa Masriera 

Josefina Mompeó i Zamora 

Joan Lluís Piqué i Sánchez 

Matias Ponsa i Saladich 

Joana Pradas i Abad 

Anna Ripoll i Navarro 
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Joaquim Roqueta i Manen  

Fernando Sebastián 

Matilde Torralba i Navio 

Enric Maria Valls i Colom 

Marta Voltas  

 

 

Excusaren l’assistència: 

 

Miquel Vilardell 

Jaume Tort 

Santiago Alfonso (en el seu lloc Sr. Fernando Sebastian) 

Ricard Tresserras (en el seu lloc Sr. Esteve Saltó) 

Mª Assumpció Lailla 

 

 

 

 

Desenvolupament de la reunió 

 

1 - S’aprova l’acta de la reunió anterior. 

 

2 - Presentació de la “Guia d’ús dels serveis sanitaris públics”  

 

J.Ll. Piqué explica que des de la Gerència d’Atenció ciutadana del Catsalut i com a 

compromís de transparència, d’acord amb la línia d’actuació 5. “Major enfocament cap als 

pacients i les famílies del Pla de Salut de Catalunya 2011-2015”, s’ha confeccionat la 

Guia d’Ús dels Serveis Sanitaris Públics, que té com a tema rellevant facilitar l’accés al 

ciutadà, proporcionant la informació que necessiti, com ara la Targeta sanitària individual 

en Braile, la targeta CUIDA’M o la pròpia Guia d’Ús del sistema. 

 

La Guia d’Ús dels serveis sanitaris públics vol ser un element dinàmic que estableixi un 

marc d’informació i transparència, es vagi millorant amb els suggeriments i aportacions 

dels usuaris, alhora que aquest també tingui coneixement del conjunt de serveis i 

prestacions que ofereix el sistema sanitari públic. El treball fet fins ara és completar-la al 

detall. 

  

Ara per ara, encara no s’hi pot navegar, es presenta un prototipus de la guia amb 

l’objectiu que les associacions de pacients se’l facin seu, el reconeguin i enviïn les seves 

valoracions i continguts que creguin necessaris per millorar-lo abans del 31 d’octubre. 

El Sr. Piqué presenta a la Sra. Raquel Gutierrez com a responsable d’aquest prototipus de 

la Guia d’Ús. 
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R. Gutierrez presenta en PowerPoint el prototipus de la Guia d’Ús dels serveis sanitaris 

públics.  Té un format web que permet enllaçar la informació relacionada i facilita l’accés 

directe a informacions d’interès, té una estructura feta amb uns continguts bàsics.  Han 

fet una versió que estructura els serveis en pastilles, 061 CatSalut Respon, Urgències 

Mèdiques, Atenció Primària, etc., i tindrà uns apartats destacats : 

 

- Com, i  

- Quina informació es troba  

 

Els usuaris trobaran consells, informacions, etc.   

 

R. Vallès demana com s’han de fer a la pràctica les aportacions corresponents a la Guia 

CCPC. 

 

J.Ll. Piqué respon que els continguts s’han de mirar i si s’ha de modificar alguna cosa que 

es recullin les aportacions abans del 31 d’octubre. 

 

R. Gutierrez comenta que els continguts de la Guia s’han d’acabar de validar i per poder-

ne fer la difusió. 

 

J.Ll. Piqué respon que s’ha de definir amb l’Agència de Salut Pública el catàleg de serveis 

i prestacions i l’atenció especialitzada, s’ha de trobar un punt mig. 

 

F.Sebastian troba que s’hauria de poder fer descàrregues en .pdf, ja que es pot imprimir 

fàcilment i també perquè hi ha molta gent que no té Internet. 

 

R. Gutierrez comenta que hi ha limitacions telemàtiques. 

 

R. Vallès comenta que l’aportació que ha fet el Sr. Sebastian, és interessant, s’hauria de 

recollir. 

 

A.Cumeras afirma que s’ho miraran per veure que es pot fer en aquest sentit. 

 

J.Ll. Piqué demana a la secretaria del CCPC un petit esforç fins a final de mes perquè 

se’ls transmeti totes les aportacions presentades, així al 2014 podran fer una valoració 

més encertada. 
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R. Vallès comenta que les aportacions que vagin sorgint es passaran al Sr. Piqué i així les 

podran valorar plegats. 

 

 

3 - La recerca biomèdica a Catalunya   

 

El Sr. Joan Serra comenta que l’objectiu d’aquesta presentació és explicar breument, les 

fases de la recerca, des de la descoberta d’un medicament fins el seu desenvolupament:.   

 

- Descobrir les dianes terapèutiques (fonamental) 

- La Recerca pre-clínica 

- La Recerca Clínica 

- L’Autorització i comercialització dels medicaments 

 

La recerca biomèdica a Catalunya pretén contribuir a escurçar el període comprès entre 

els resultats de recerca i l’aplicació a la pràctica clínica i de salut pública, així com 

impulsar la innovació i la cultura de la translació entre els investigadors i els 

professionals de la salut per optimitzar els recursos de què es disposa i obtenir, entre 

d’altres, noves teràpies, noves cures, noves tecnologies diagnòstiques, nous protocols 

assistencials, noves estratègies de prevenció o promoció o nous models organitzatius, 

que siguin més eficaços i sostenibles. 

 

Per assolir aquests objectius s’han desenvolupat 5 eixos que responen als objectius 

estratègics del Pla Departamental i de Govern: 

 

1. Integrar les polítiques de recerca i innovació en salut amb les existents a 

Catalunya. 

2. Invertir eficientment en la recerca d’excel·lència en salut  

3. Potenciar la Bioregió de Catalunya 

4. Promoure la translació de coneixement i avaluar l’impacte de la recerca  

5. Incentivar la innovació en les organitzacions sanitàries. 

 

 

R.Vallès agraeix la presentació al Sr. Joan Serra i dóna la Benvinguda al Conseller de 

Salut, Boi Ruiz que s’incorpora en aquests moments a la reunió del Plenari. 

 

E.M. Valls comenta que en els mitjans de comunicació cada dia surten noves notícies 

sobre la curació de l’ELA, a EEUU, a Tel Aviv, etc., això fa que es generin moltes 

esperances  i a la vegada crea un desencís molt gran quan veus que no es tant com et 

pensaves. 
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El conseller exposa que s’hauria de traslladar aquesta opinió a la Comissió de Bioètica de 

Catalunya i també al Col·legi de Periodistes, és un fet que comporta molta frivolitat.  

S’hauria de canalitzar.  Està totalment d’acord amb el que ha exposat el Sr. Valls.   

 

J.Mª Busquets comenta que el Comitè de Bioètica ja es va posicionar sobre aquest tema 

l’any 2005, però que tornarà a traslladar aquesta inquietud al Comitè en qualitat de 

secretari.  

 

 

 

3. Valoració de la I Jornada del CCPC 

 

R. Vallès explica que totes les presentacions d’aquesta tarda es penjaran a Canal Salut, 

ja que la comunicació és important tant pels pacients com pels professionals.  

Dit això, explica com es va preparar la I Jornada del CCPC.  

 

Es va elaborar un esbós del Pla estratègic tenint en compte les conclusions de la Jornada 

a través dels correus que s’han rebut amb preguntes, peticions, suggeriments, 

recomanacions, impressions, etc., tot això englobat en un marc d’items ha fet possible 

concretar un Pla d’Acció Global. 

R. Vallès a l’acabar la presentació posa la cançó Sempre hi haurà algú, amb la que s’ha 

personalitzat la I Jornada del Consell Consultiu de Pacients.  Els seus creadors el Jordi 

L.P. i el Pep Sala, segons comenta, han volgut fer la seva aportació personal al CCPC, de 

forma totalment desinteressada. 

 

El conseller opina que s’hauria de vincular la cançó amb la propera Marató de TV3. 

 

R. Vallès pregunta als assistents si creuen adient treballar en aquestes línies, ajuntant 

qualitat i comunicació   

 

Tots opinen que si.  

 

 

 

4. Precs i preguntes 

 

A.Ripoll formula una queixa, comenta que s’han enviat algunes preguntes a la bústia del 

Consell Consultiu de Pacients i que encara no han obtingut resposta. 

 

C. Guinovart considera el Pla Estratègic com molt positiu, opina que s’hauria d’enfocar al 

més llarg termini possible en el temps, per tenir clar on volem anar a parar. 
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R. Vallès pregunta sobre l’oportunitat de fer formació  on-line adreçada a familiars i 

pacients. 

 

C. Guinovart respon que és millor que la formació sigui presencial. 

 

R. Vallès pregunta als assistents si els sembla interessant que amb l’objectiu de 

descentralitzar les conclusions de la jornada i que arribi a totes les entitats i pacients de 

Catalunya, es puguin realitzar vàries jornades a diferents territoris (Girona, Lleida, 

Tarragona) 

 

A.Ripoll comenta que les propostes arriben amb poc temps. 

 

El conseller opina que és un primer pas, hem de ser ambiciosos i perseverants. Està 

d’acord amb el Sr. Guinovart en quan el pla d’acció que s’ha d’aplicar a la realitat.  

Afirma que en el sistema sanitari català no es trauran cap ni una de les prestacions, el 

2013 hi ha la mateixa despesa que el 2012 i el 2014, les mesures que afecten a les 

pagues dels funcionaris són iguals en aquests 3 anys. 

En quan al copagament de fàrmacs hospitalaris “per ara” no s’aplicarà.  El Govern té una 

posició molt clara; no té sentit que es pagui en dos farmàcies.  El malalt quan està 

ingressat no paga cap medicament.  No privatitzarem cap hospital de la sanitat pública.  

No s’ha de fer cas de les opinions malintencionades.   

 

El conseller anuncia la seva Compareixença al Parlament el 17 d’octubre.   

 

S. Estanyol comenta que s’ha rebut una informació de la Direcció General del Medi 

Natural referent a properes fumigacions per a la processionària del pi. Aquestes 

fumigacions es duran a terme amb Diflubenzurón a Gaia, Sta. Maria de Merlès, Solsona, 

Olius i Lladurs.  A més de les fumigacions a nombrosos municipis de Catalunya, com les 

que es fan per a la “mosca” del plàtan i també l’ús d’herbicides (com ara el Roundup de 

Monsanto, emprat a Barcelona, producte prohibit en alguns països).  Considera que és 

important el tema de les fumigacions perquè coincideix amb l’època de recollir bolets. 

És incomprensible que des d’una televisió pública amb el programa caçadors de bolet, es 

fomenti la pràctica d’anar a buscar bolets i no s’informi dels riscos que comporten per a 

la salut aquestes fumigacions.  S’haurien de fer campanyes de prevenció. 

 

 

 

 

El conseller manifesta que és un tema on hi haurà d’haver un Acord de Govern amb un 

compromís interdepartamental entre Salut, Agència de Salut Pública i Medi Ambient. 

La salut està vinculada a tots els àmbits, per exemple quan analitzem quins són els 

comportaments de risc en temes de salut, ens adonem que a treball són els riscos 

laborals, a justícia les presons, etc.,  tot pot provocar sinistres en salut.    
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A les persones ens preocupa la supervivència, qualsevol política ha de pensar en clau 

salut.  S’han de debatre socialment les polítiques sanitàries que siguin protectores i 

reparadores de la salut. 

 

 

 

 

 

 

CONCLUSIONS 

 

- El Termini per fer les aportacions a la Guia d’Ús dels serveis sanitaris públics és el 

30 d’octubre 2013. 

 

- Cal realitzar una jornada per concretar el Pla Estratègic del CCPC i fer un calendari 

d’accions del 2014. 

 

- Es realitzaran vàries jornades territorials “compartir per avançar”  

 

- Cal millorar  la gestió del correu del CCPC: resposta ràpida i precisa. 

 

 

 

Sense més temes a tractar s’aixeca la reunió a les 19:30 h. 
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